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YESAYAN ANDRANIK ARARAT 

 

TAVUSH AND ZAKAM PROVINCES OF NORTHEASTERN ARMENIA FROM THE 

XVII CENTURY TO THE FIRST QUARTER OF THE XVIII CENTURY (HISTORICAL-

DEMOGRAPHIC STUDY)" 

 

Dissertation for the degree of the Doctor of History on the specialization of «History of 

Armenia» 07.00.01.  

 

The defense of the dissertation will be held on Օctober 11, 2024, at 1400 at the session of the 

Specialized Council 004 on Armenian History of HESC RA by the Institute of History of the National 

Academy of Sciences of RA (0019, Yerevan, Marshal Baghramyan ave., 24/4). 

 

 

SUMMARY 

 

This dissertation is dedicated to the history and demography of the Tavush and Zakam provinces 

from the 17th to the early 18th century. It draws on a range of previously unpublished documents and 

sources to present a reconstruction of this largely unexplored history. 

The thesis is comprises of an introduction, four chapters, conclusions, a list of sources and 

literature consulted. The introduction provides a justification for the topic's relevance, outlines the 

study's purpose and key issues, details the chronological and territorial scope, specifies the 

methodology, examines the extent of existing research on the topic, and presents new scientific data. 

The initial chapter of the dissertation is titled "THE SITUATION IN NORTHEASTERN 

ARMENIA IN THE LATE 16TH CENTURY AND THE EARLY 17TH CENTURY." This chapter 

presents an analysis of the Persian-Ottoman wars and their consequences on northeastern Armenia. In 

this context, the question of whether the Armenian population of Tavush and Zakam was subjected to 

deportation by Shah Abbas (1587-1629) is discussed in detail. A comprehensive examination of the 

primary sources indicates that these provinces were not significantly affected by the Shah Abbas 

deportation. Additionally, the tribes that settled in northeastern Armenia during the Safavid era and 

their distribution are discussed. This analysis also encompasses the internal movements of the 

Armenian population, the Turkification of Armenian place names, and other related topics. 

The second chapter of the dissertation is entitled "TAVUSH AND ZAKAM PROVINCES IN 

(1606-1725)”. This chapter confirms the long Persian-Ottoman peace and the subsequent transfer of 

those provinces back to Safavid Iran is presented. Thereafter, with a comprehensive examination of the 

existing source material, an analysis is provided of the Armenian Melikdoms that were created in those 

provinces. This chapter then presents the military-political shifts in the region that occurred alongside 

the decline of Safavid Iran. The raids of the Lezgis, who invaded the region on numerous occasions at 
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the instigation of Ottoman Turkey, and the massacres and captivity of the Armenian population on that 

side are examined in detail. 

The third chapter is entitled "DEMOGRAPHIC AND ECONOMIC PICTURE OF TAVUSH 

AND ZAKAM PROVINCES ACCORDING TO THE 1727 EXTENSIVE DEFTER OF THE 

GANJA-KARABAKH EYALET." This section examines the Ottoman archival document in detail and 

then presents a comprehensive analysis of the population and taxes paid in the Tavus, Akhnji, Hasansu, 

Asrik, Turganlar, Upper Zakam, and Inner Zakam nahiyehs, which collectively comprise the Tavush 

and Zakam Provinces. A detailed examination of the individual nahiyes reveals the names of the 

registered persons and the number of taxes paid in each area. Additionally, the Muslim population of 

the region and the uninhabited villages are presented separately. A total of 129 settlements were 

identified within the seven nahiyes that comprise the Tavush and Zakam provinces. The majority of 

these settlements, 72 villages, were found to be uninhabited and abandoned. Of the remaining 57 

villages, 33 were populated by Armenians, while 24 were inhabited by Muslims. The total number of 

taxpayers in Armenian villages was 693 individuals. In 24 Muslim settlements, 364 taxpayers were 

registered. Additionally, 334 individuals from various nomadic tribes were identified as nomads in the 

aforementioned districts. 

By examining the types of taxes included in the document, it was possible to gain insight into the 

general economic situation of the provinces. A significant number of mills were present in the 

settlements of Tavush and Zakam, with a total of 39 mills identified in the villages inhabited by 

Armenians. 

The dissertation's final chapter, "SPIRITUAL-CULTURAL LIFE IN ZAKAM AND TAVUSH 

PROVINCES FROM THE 17TH CENTURY TO THE FIRST QUARTER OF THE 18TH 

CENTURY" presents an analysis of the region's manuscript heritage, church building activities, and 

the revitalization of spiritual and cultural life. During the lengthy period of Persian-Ottoman peace, the 

region experienced considerable development. The activities of the dioceses of Zakam and Tavush 

were regulated, and the spiritual life was revived. The existence of scriptoria in these provinces 

provides evidence of considerable economic potential, as the copying of manuscripts was a significant 

expense. The main results of this research are summarized in the conclusions. 
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ЕСАЯН АНДРАНИК АРАРАТОВИЧ 

 

ПРОВИНЦИИ ТАВУШ И ЗАКАМ СЕВЕРО-ВОСТОЧНОЙ АРМЕНИИ В XVII - 

ПЕРВОЙ ЧЕТВЕРТИ XVIII ВВ. (ИСТОРИКО-ДЕМОГРАФИЧЕСКОЕ 

ИССЛЕДОВАНИЕ) 

 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата исторических наук по 

специальности 07.00.01 «История Армении». 

 

Защита состоится 11-го октябрья 2024 г., в 1400, на заседании специализированного совета 

по Истории Армении 004 КВОН РА при Институте Истории НАН РА (0019, Ереван, пр. 

Маршала Баграмяна, 24/4). 

 

РЕЗЮМЕ 

 

Диссертация посвящена истории и демографии Тавушской и Закамской провинций с 

XVII-го по начало XVIII-го века. Работа опирается на ряд ранее неопубликованных документов 

и источников, чтобы представить реконструкцию этого в значительной степени 

неисследованного раздела истории. 

Диссертация состоит из введения, четырёх глав, заключения, списка использованных 

источников и литературы. Во введении обосновываются актуальность темы, цель и 

проблематика, хронологический и территориальный охват, методология, новые научные 

данные, а также рассматривается степень изученности темы. 

Первая глава диссертации называется «ПОЛОЖЕНИЕ СЕВЕРО-ВОСТОЧНОЙ 

АРМЕНИИ В КОНЦЕ XVI — НАЧАЛЕ XVII ВВ.». В этой главе представлен анализ 

Персидско-османских войн и их последствий для северо-восточной Армении. В этом контексте 

рассматривается вопрос о том, подвергалось ли армянское население Тавуша и Закама 

депортации со стороны шаха Аббаса (1587-1629гг.). Всестороннее изучение первоисточников 

показывает, что эти провинции не сильно пострадали от депортации шаха Аббаса. Кроме того, 

рассматриваются племена, поселившиеся на северо-востоке Армении в эпоху Сефевидов и их 

распространение. Этот анализ также охватывает внутренние миграции групп армянского 

населения, тюркизацию армянских топонимов и другие смежные темы. 

Вторая глава диссертации озаглавлена «ПРОВИНЦИИ ТАВУШ И ЗАКАМ В (1606-1725 

гг.)». В этой главе представлено подтверждение длительного Персидско-османского мира и 

последующее возврашение этих провинций Сефевидскому Ирану. Далее, с всесторонним 

рассмотрением имеющейся литературы, даётся аналитический обзор армянских меликств, 

учреждённых в этих провинциях. Затем представлены военно-политические сдвиги в регионе, 

которые неоднократно происходили вместе с упадком Сефевидского Ирана. Рассмотрены 
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набеги лезгин, вторгшихся в регион по наущению Османской Турции, резня ими и пленение 

армянского населения.  

Третья глава называется «ДЕМОГРАФИЧЕСКАЯ И ЭКОНОМИЧЕСКАЯ КАРТИНА 

ТАВУШСКОЙ И ЗАКАМСКОЙ ПРОВИНЦИЙ, ПО ДАННЫМ ОСМАНСКОГО 

ПРОСТРАННОГО РЕЕСТРА ГЯНДЖИНСКО-КАРАБАХСКОГО ЭЯЛЕТА В 1727 ГОДУ». В 

этом разделе подробно рассматривается османский архивный документ, а после этого 

производится всесторонний анализ состава населения и налогообложения в округах Тавуш, 

Ахнджи, Хасансу, Асрик, Турганлар, Верхний Закам и Нижний Закам, которые составляют 

провинции Тавуш и Закам. Детальное изучение персон (налогоплательщики) 

зарегистрированных лиц и количество налогов, уплачиваемых в каждом округе. Кроме того, 

мусульманское население региона и обезлюженные деревни представлены отдельно. Всего 

было выявлено 129 поселений в семи округах, которые составляют провинции Тавуш и Закам. 

Большинство из этих поселений, 72 деревни, оказались необитаемыми и заброшенными. Из 

оставшихся 57 деревень 33 были населены армянами, а 24 — мусульманами. Общее число 

налогоплательщиков в армянских деревнях составило 693 человека. В 24 мусульманских 

поселениях было зарегистрировано 364 налогоплательщика. Помимо того, 334 человека из 

различных кочевых племён были идентифицированы как кочевники в вышеупомянутых 

районах. Изучив виды налогов, включённых в документ, можно получить представление об 

общем экономическом положении провинций. Значительное количество мельниц 

наличествовало в поселениях Тавуш и Закам, при этом в деревнях, населённых армянами, было 

выявлено в общей сложности 39 мельниц. 

Заключительная глава диссертации «ДУХОВНО-КУЛЬТУРНАЯ ЖИЗНЬ В 

ПРОВИНЦИЯХ ЗАКАМ И ТАВУШ С XVII-го ДО ПЕРВОЙ ЧЕТВЕРТИ XVIII-го ВВ.» 

представляет собой анализ рукописного наследия региона, церковного строительства и 

возрождения духовной и культурной жизни. В течение длительного периода Персидско-

османского мира регион пережил значительное развитие. Деятельность епархий Закама и 

Тавуша была урегулирована, и духовная жизнь возродилась. Существование скрипториев в 

этих провинциях свидетельствует о значительном экономическом потенциале, поскольку 

копирование рукописей было немалым расходом.  

Основные результаты этого исследования обобщены в выводах. 


